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В представленной статье автор предпринял попытку проанализировать вопрос профессионального предста-
вительства в свете прошедшей судебной реформы в России. Исследованные нормы права в этой сфере позволяют 
проследить эволюцию квалификационных требований к судебным представителям за последние годы. Обоснован 
тезис о целесообразности принятых законодателем изменений в условиях постепенного усложнения правовых 
споров во всех сферах общественной жизни. Приведен краткий анализ зарубежного опыта, свидетельствующего 
об общеевропейской тенденции к закреплению положений о профессиональном представительстве во всех видах 
судопроизводства, на основании чего высказана точка зрения о дальнейшем распространении действия подобной 
нормы на всех стадиях судопроизводства в России.
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In this article the author attempts to analyze the issue of professional representation in the light of the past judicial 
reform in Russia. The studied legal norms in this area allow to trace the evolution of qualifi cation requirements for judicial 
representatives in recent years. The concept about the expediency of changes adopted by the legislator in the conditions of 
gradual complication of legal disputes in all spheres of public life is stated. A brief analysis of foreign experience testifi es to 
the General European tendency to consolidate the provisions on professional representation in all types of legal proceedings. 
The same point of view is expressed about the further extension of this rule at all stages of legal proceedings in Russia.

Keywords: judicial reform, qualifi cation requirements, educational qualifi cation, higher legal education, qualifi ed 
legal assistance, improvement of the Russian legal system.

DOI: 10.18572/1812-3791-2020-8-7-11


